
Biologoa 

Askotan entzun dugu antibioti­
ko gehiegi hartzen ditugula, bai­
nan beharrak jota gaudenean ez 
gara gomendio hauetaz oroi­
tzen. Era berean, behin hartzen 
hasita, kaxa amaitu edo trata­
mendua bukatu arte sendagaia 
ez uzteko aipatzen digute. Bai­
nan lauzpabost egun igarota, 
ondo sentitzen gara eta kaxa za­
karrontzira botatzen dugu (edo 
farmazi etara itzuli berrerabil­
tzeko). Beste zenbait kasutan, 
antibiotikorik ez hartzeko go­
mendatzen digute, gripearen 
adibidea esaterako. Hala eta 
guztiz, sendagaitzat dauzkagu­
nez, gripeak harrapatzen gai­
tuenean antibiotikoetara jotzen 
dugu. 

Zer dela eta gomendio berezi 
horiek? Zergatik errezeta tzen 
dira gero eta antibiotiko gutxia­
go? 

Erantzunak ezagutzeak, ohar 
berezi hauen garrantziaz ohar­
taraziko gaituzte. 

Soilik bakterioak 
akabatzen dituzte 
Antibiotikoak sendagaiak dira, 
zehazki esanda, mikro organis­
mo erasotzaileak akabatzeko 
erabiltzen direnak. Bainan sen­
dagai talde handi honek bakte­
rioei erasotzen die soilik, biru­
sak sendagaiaren eraginetatik 
libre daudelarik. Birusak eta 
bakterioak mikroorganismoak 
izan arren, hau da mikrosko­
pio aren laguntzaz beha daitez­
keen izaki bizidunak, lehenen­
goak askotaz ere txikiagoak eta 
sinpleagoak dira. 

Birusak bizitzaren mugan 
daude, ez baitaukate sikiera mu­
gatzen dituzten mintzik; kapsu­
la txikien tankerakoak dira. Bak­
terioak berriz, mintza nahiz pa­
reta daukate eta bizitza autono­
moa egiteko gai dira. Honela, 
gripea edo HIES-a birus ezber­
dinek sortzen dituzten bitarte­
an, salmonella, bronkitisa, larin­
gitisa edo meningitisa, bakte­
rioen ardura dira. Hau dela eta, 
birus ezberdinak eragindako 
gaixotasunen aurka antibiotiko­
ak erabiltzeak ez dauka inolako 
zentzurik, sortzaileari ez baitio­
te gaitzik egiten. 

Antibiotikoen izaera 
eta jokamoldea 
Antibiotikoak, bakterio zeha­
tzen ugalketa edo bikoizketa 
geldiarazten dute, hau dela eta 
oso eraginkorrak dira. Bakterio­
ak ordu erdiro bikoizteko gai di­
ra, ondorioz egun gutxitan asko 
ugaritzen dira. Antibiotikoak bi­
koizketa hau galaraztean, bak­
terio kaltegarriaren ugaritzea 
oztopatzen du, 8-11 egunetan, 
gure gorputz etatik desagerrara­
ziz. Normalean, antibiotikoa 
hartzen hasi eta bosgarren egu-
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Bakterio bat eta hainbat birus hura erasotzen, mikroskopioan ikusita. Bi mikroorganismoen arteko desberdintasunak nabariak dira. 

nera, diferentzia nabarmenak 
sumatzen ditugu; bainan senda­
gaia uzteak, geratzen ziren bak­
terio kaltegarri apurrak ugari­
tzea eta indartzea eragin lezake. 
Bakterioen sinpletasuna eta bi­
koizteko gaitasuna direla me­
dio, maiz bikoizketetan aldake­
ta txikiak gertatzen dira (muta­
zioak) eta kasu batzuetan baria­
zio hauek antibiotikoei aurre 
egiteko indartsuagoak bihur­
tzen dituzte. Hauxe da hain zu­
zen, antibiotikoa goizegi uztea­
gatik gerta dakiguna eta derri­
gorrean saihestu behar dena. 

Historia laburra eta 
egungo egoera 
Antibiotikoak estreinakoz Ale­
xander Fleming-ek aurkitu zi­
tuen1928. urtean, bakterio haz­
kuntza batean eroritako ogi lizu­
naren (Penicillium notatum) in­
guruan bakteriorikhazten ez ze­
la ohartu zenean. Hamar urte 
beranduago substantzia (peni­
zilina) isolatzea lortu zuten, sen­
dagai bezala erabiltzen hasiz. 
Honela antibiotikoak lehen al­
diz bigarren Bigarren Mundu 
Gerran erabili ziren, penizilinak 
milaka pertsonen bizia salbatu 
zuelarik. Bainan ordutik ona, 
antibiotiko berriak asmatu eta 
kopuru ikaragarrietan erabili di­
ra, abereei ere pentsuetan anti­
biotikoak gehitzen baitzaizkie. 

Egun 100 antibiotiko inguru 
daude. Bainan azken 50 urtee­
tan, bakterioak antibiotiko 
hauei aurre egiteko erresisten­
tziak garatzen joan dira. Eta 
orain arte ezkutuan mantendu 
diren bakteria hauek agertzen 
hasi dira. «Superbakteria» horiek 
akabatzeko bide bakarra anti­
biotiko berriak sortzea da. Bai­
nan antibiotiko berriak egiteko, 
5-10 urtetako epea eta 
3.000.000 dolar behar dira. Hau 
dela eta egun bakterio erresis­
tenteak gero eta ugariagoak di­
ra eta dauzkagun antibiotikoak 
eraginkortasuna galtzen ari di­
ra. Baina nondik agertu dira 
bakterio erresistente hauek? 

Bakterio 
erresistenteak 
Gizakiok azken urteetan erabi­
lera txarra eman diegula argi 
dago, bainan hori ote da bakte­
rio erresistenteen arrazoi baka­
rra? Danimarkan ikerketa ugari 
egin dituzte eta ondorio harriga­
rriak ematen ari dira. Europako 
Batasuneko abere etxalde han­
dietan, abereak gizentzeko 
«hazkuntza biderkatzaileak» 

erabiltzen dira. Hauek pentsue­
tan gehitzen dira eta antibiotiko 
kopuru izugarriak dituzte. Adi­
bide gisa aipa daiteke, pentsue­
tan urtero 100 tona antibiotiko 
gehitzen diren bitartean, jende­
ak, botika gisa, 50.000 kilo era­
biltzen dituela. Ondorioz, abe­
reetan bakterio erresistente 
ugari agertzen ari dira. Txerri in­
fektatuak behatu dira Danimar­
kan, Erresuma Batuan, Alema­
nian .... 

Baina ikerketa berriek age­
rian utzi dutenez, gure gorpu­
tzeko bakteriak eta txerriarenak 
oso antzekoak izanik, erresis­
tentziak txerrietatik gizakietara 
pasa daitezke. Ikerketek argitu 
dutenez, gizakian dauden bak­
terioek eta txerri etan daudenak, 
elkartruke aren bitartez, erresis­
tentziak zabaltzea lortzen dute. 
Honela, abereekin lanean ari di­
ren gizakiak, antibiotikoekiko 
bakterio erresistenteak susma­
tu zaizkien lehenengoak izan di­
ra. 

Era berean, neurri batean 
erresistentzia hauek populazio­
an zabaltzea ahalbidetuz. Ho­
nek antibiotikoen eraginkorta-
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sunajaistea eragin du. Arazoa­
ren larritasunaz ohar gaitezke, 
zenbait bakterioei aurre egiteko 
antibiotiko bakarra dugula jaki­
tean. 

Etorkizunari begira 
Honen aurrean Danimarkak 
«hazkuntza biderkatzaileak» di­
tuzten pentsuak debekatu di­
tuen arren, Europako Batasu­
nak oraindik ere onartzen ditu. 
Europako hainbat tokitan Sal­
monella erresistentzi askoko ak 
azaldu dira. AEBetan, bakterio 
erresistentzi anitzdunak asko 
ugaritu dira: tuberkulosia, me­
ningitisa .... Berauen iturria ospi­
taleetan bertan dagoela diote 
batzuk gehiegi erabiltzen baiti­
ra, bainan beste ikerketek diote­
nez iturria Europatik iritsitako 
abereetan dago. 

Guzti hau kontutan izanik, 
ikerketetan sakontzea eta anti­
biotikoen erabilera egokia erre­
gulatzea ezinbestekoa da. Me­
dikuek eta osasunbideak neu­
rriak hartu dituen bezala, elika­
gaiak gertutikjarraitu behar di­
ra. Abereei ematen dioguna 
kontrolatu beharrean gaude. 
Herritarrok era berean, erabile­
ra egokiaren garrantziaz ohartu 
behar gara. Bide hauek jarraitu 
ezean, egun ditugun sendagai 
eraginkorrenen amaiera bidera­
tuko dugu. 


